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ANRE a solicitat CNA aprobarea unui mesaj de interes public cu privire la

liberalizarea pietei de energie

Autoritatea Nationala de Reglementare în Energie (ANRE) a solicitat Consiliului National al

Audiovizualului aprobarea unui mesaj de interes public, care va fi difuzat gratuit la televizor pentru a

informa oamenii cu privire la liberalizarea pietei de energie, a declarat, marti, Zoltan Nagy-Bege,

vicepresedintele Autoritatii Nationale de Reglementare în Energie (ANRE). 

 

El a participat la conferinta online "Electricitatea în piata libera", organizata de ziarul Bursa.

 

"Voi participa astazi (marti - n.r.) în plenul sedintei board-ului Consiliului National al Audiovizualului (CNA)

pentru a sustine o solicitare depusa înca din cursul anului trecut prin care solicitam CNA sa aprobe un mesaj de

interes public pe tema liberalizarii pietelor de energie, mesaj care daca se aproba va fi difuzat gratuit în mijloacele

audiovizuale si speram ca în aceasta perioada de sase luni sa ajunga cât mai multe informatii la consumatori,

pentru ca este în interesul lor sa fie informati si este în avantajul lor sa ia o decizie, sa nu ramâna inactivi în piata

de serviciu universal", a precizat Bege.

 

Totusi, în opinia sa, tot scandalul legat de liberalizare nu a fost cauzat de lipsa de informare a oamenilor, ci de

faptul ca preturile au crescut foarte mult de la 1 ianuarie 2021.

 

"As dori sa vorbesc despre mult contestata liberalizare si care a fost abordarea ANRE. (...) Desi toata lumea a

încurajat teoria ca scandalul liberalizarii a fost declansat de lipsa de informare a oamenilor, as vrea sa contrazic

aceasta teorie, pentru ca eu cred ca scandalul este din cauza acestei cresteri de pret, care poate fi si de 20%. Legal,

ANRE nu avea posibilitatea sa oblige furnizorii de ultima instanta sa aplice alt pret de la 1 ianuarie decât pretul de

serviciu universal. Alimentarea cu energie electrica fiind un serviciu universal peste tot în UE, avem sase furnizori

de ultima optiune calificati în 2020, ei sunt singurii care sunt îndreptatiti sa ofere acest pret de serviciu universal,

ei si-au asumat acest rol, erau singurii care puteau fi obligati si pretul de serviciu universal era singurul la care

puteau fi obligati sa preia acei consumatori care la finalul anului 2020 nu au optat pentru un contract pe piata

concurentiala", a aratat Bege.

 

El a subliniat ca furnizorii sunt cei care trebuie sa informeze clientii, nu ANRE, iar consumatorii trebuie sa

manifeste si ei interes pentru acest subiect.

 

"Da, recunosc, ANRE nu si-a asumat acest rol de a informa direct consumatorii. Noi nu ne puteam asuma acest rol,

pentru ca nu avem mijloace sa facem acest lucru. În schimb, furnizorii au. Au aceasta obligatie asumata prin

licenta de furnizare si au aceasta posibilitate de a ajunge direct la consumatorii lor si sa furnizeze acele informatii

pe care ANRE i-a obligat sa le trimita la consumatorii lor, iar furnizorii pot spune ca s-au achitat de aceste

obligatii, iar acele informatii necesare pentru ca consumatorii sa ia acele decizii au ajuns la consumatori. Evident,

este nevoie si de un minim interes din partea consumatorilor, sa faca un pas, sa ia o decizie si sa nu mai fie serviti

100% de altii", a precizat vicepresedintele reglementatorului.

 

Bege a explicat ca, de fapt, pretul pe care îl plateau pâna acum consumatorii casnici era prea mic. Aceasta

deoarece, pentru a pune în aplicare OUG 114, clientii casnici au primit pâna acum energie de la cei mai ieftini

producatori, Hidroelectrica si Nuclearelectrica.

 

"ANRE nu mai poate avea acum absolut nicio interventie în piata, conform reglementarilor europene. Pâna acum

am obligat Hidroelectrica si Nuclearelectrica sa livreze catre consumul casnic energie la pret de costuri plus 5% si

nu cred ca mai reuseste cineva acum sa livreze cantitati consistente în piata la acest pret", a subliniat el.
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În opinia sa, o solutie mai buna ar fi fost o scumpire graduala pe parcursul anului trecut, pentru a nu exista acest

soc de la 1 ianuarie 2021. 
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